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Voor allerlei terreinen zijn er meetmethoden op de markt die een diversiteit aan 

metingen kunnen verrichten. In een nog dit najaar uit te geven Vaknieuws zal 

een scala aan meetmethoden worden besproken. Hieronder wordt er alvast een 

aantal geïntroduceerd. 

Een andere methode is de ATP-meting. Die meet niet de micro-orga-

nismen zelf, maar een stofje dat in levende cellen zit. Haal een swab 

- een geprepareerd wattenstaafje - over een oppervlak, druk het in 

een speciale pen waarin een enzymmengsel zit en de ATP geeft licht. 

Een bepaald apparaat meet hoeveel licht - en dus hoeveel ATP - er zit. 

Snel en eenvoudig, maar soms verraderlijk, want ook resten van verse 

etenswaren bevatten ATP. 

Ook verschijnen er tegenwoordig steeds meer sneltesten op de Ne-

derlandse markt. Een swab of strip wordt over een oppervlak gehaald 

en in contact gebracht met een vloeistof waar reagentia in zitten. Bin-

nen een of enkele minuten verkleurt de swab - tenminste als er nog 

vuil zit. Er zijn inmiddels testen op de markt voor NAD (een soort ATP), 

eiwit, suikers en koolhydraten en de kans is groot dat er meer volgen. 

Bij de NAD-sneltest geeft de mate van verkleuring ook nog informatie 

over hoeveel NAD er op het oppervlak zat, wat goed gebruikt kan 

worden om de schoonmaak (bij) te sturen.

Bovengenoemde methodieken lijken snel en eenvoudig uit te voeren 

(kinderspel), maar er is uiteraard wel enige kennis van zaken vereist.

Glanzend en glad
Hygiënische oppervlakken zijn veilig om voedsel op klaar te maken 

of aan te raken. Een ander type veiligheid kan ook van belang zijn. Zo 

moeten vloeren voldoende stroef zijn. Belangrijk is ook dat glans en 

gladheid van een vloer overeenstemmen. Glanst een vloer heel sterk, 

dan passen mensen de manier aan waarop ze over de vloer lopen. Is 

de vloer dan toch heel stroef (dat kan!), dan struikelen mensen juist. 

Andersom is nog belangrijker. Een vloer die helemaal niet glanst, 

moet zeker voldoende stroef zijn. Men rekent er namelijk niet op dat 

de vloer glad kan zijn. 

Voor enkele duizenden euro’s zijn verschillende apparaten te koop 

waarmee een meting van de glans of van de stroefheid kan worden 

gedaan, ook zonder laboratoriumopleiding. Dit alles natuurlijk altijd in 

aanvulling op een ‘gewone’ VSR-kwaliteitsmeting. 

De meest toegepaste en gewaardeerde meetmethode in de profes-

sionele schoonmaak is - naar alle waarschijnlijkheid - de kwaliteits-

meting volgens het VSR-KMS (kwaliteitmeetsysteem). In al zijn uitvoe-

ringsvormen is het een systeem waarmee een direct tastbaar gevolg 

van schoonmaak wordt gemeten. Ziet het er schoon en netjes uit, vol-

gens de afspraken? Door een goed onderbouwde statistische opzet, 

kan daar een zinnig objectief oordeel over worden gegeven met een 

geringe inspanning. Voor heel veel situaties is een visueel oordeel 

van de schoonmaak voldoende, maar als het gaat om hygiëne is er 

meer nodig. Bacteriën, schimmels en allergenen zijn eenvoudigweg 

te klein om met het blote oog waar te nemen. Een plek die schoon 

lijkt, kan nog wel onhygiënisch zijn. Andersom: als het vuil oogt, is het 

bijna zeker onhygiënisch.

Nou hoeven we niet te schrikken van iedere bacterie. Een gezonde 

volwassene kan best wat hebben. Maar op plekken waar de micro-or-

ganismen zich snel kunnen vermeerderen (zoals bij het bereiden van 

eten) of waar kwetsbare mensen komen (bijvoorbeeld in zorginstel-

lingen) is het beheersen van de hygiëne erg belangrijk. Dat geldt overi-

gens ook voor kinderdagverblijven en (basis)scholen en in kantoren op 

plaatsen waar overdracht van micro-organismen zomaar plaatsvindt. 

Denk aan wisselwerkplekken, lichtschakelaars, kranen en deurklinken 

van het sanitair. Het meten van de schoonmaakkwaliteit is dan ook niet 

alleen van belang om te controleren of de afspraken zijn nagekomen, 

maar ook om te controleren of er goed wordt schoongemaakt. 

Kinderspel
Er komen steeds meer of verbeterde methoden op de markt waar-

mee het meten van de hygiëne ‘kinderspel’ wordt. Hoeveel bacteriën 

en schimmelkolonies er op een oppervlak zitten? Neem een monster 

met een dipslide - een soort afdrukplaatje - plaats hem in een broed-

stoof van tweehonderd euro en 24 uur later zijn ze te tellen. Door 

dat regelmatig te doen, wordt duidelijk wat normaal is (en dat is altijd 

meer dan nul) en wanneer het de spuigaten uit gaat lopen.

meten is weten

merciële belangen. Als bedrijf loop je tegen iets aan en dan weet je niet hoe je het op moet lossen, 

maar je bent niet de enige met dat probleem of die uitdaging. Bij VSR kun je erover praten. Daar zitten 

leden van divers pluimage. Ze zijn op een positieve manier open naar elkaar. Ze zitten er echt om er-

varing in te brengen, zeker niet alleen om te ontvangen. Dat is erg belangrijk. Je krijgt toegang tot veel 

informatie, niet alleen in de vorm van onderzoeken. Als je in de branche zit en je hebt een probleem, 

dan is er een grote kans dat VSR dat probleem al eens heeft getackeld. Dan kun je eventueel via een 

commissie kijken wie er meer van afweet, of als je echt de diepte in wilt in ieder geval goed worden 

doorverwezen.’

Wat is je eigen inbreng in de commissie?

‘Mijn eigen inbreng in de commissie is meer generalistisch van aard. Ik “waak” ervoor dat de onderzoeken 

aansluiting houden bij de praktijk. VSR moet geen ivoren toren-onderzoek uitvoeren. Verder is er de per-

soonlijke interesse om te kijken of er in een onderzoek een relatie kan worden gelegd met gezondheid. 

Een goed voorbeeld is het toiletonderzoek. Overigens wordt die invloed nog te weinig gebruikt door de 

leden. Let wel, zo’n onderzoek moet dus wel een breder belang hebben dan alleen dat van je bedrijf. Ik 

kom toch weer terug op die ivoren toren. ISS is een bedrijf dat zich bezighoudt met alle takken van facilitair 

werk. Een van mijn taken is om de belangen van dat soort activiteiten naar voren te brengen. Vervolgens 

maak je het werk, het onderzoek, veel breder: wat zijn de belangen van andere partijen daar in? En wat 

hebben zij hieraan?’

Lid van VSR

‘Het feit dat ik als medewerker van ISS in een commissie zit heeft invloed op de activiteiten van de com-

missie. Je kunt meesturen op de uit te voeren onderzoeken. Je stopt er wel tijd in, maar je krijgt ook veel 

informatie terug, je leert wat er in de branche leeft. Belangrijk is dat VSR neutraal is, je ziet ook nergens 

merknamen terug of namen van bedrijven die ergens aan hebben meegedaan. VSR geeft dus zo veel 

mogelijk neutrale informatie. 

‘Er zijn ook gezamenlijke belangen, ook bij schoonmaakbedrijven onderling. Het is van belang dat het VSR-

KMS centraal blijft, dat er niet weer allerlei nieuwe systemen komen. Dat is een gemeenschappelijk belang 

dat kan worden ondersteund door lid te worden van VSR.’

Hoe zie je de toekomst van VSR?

‘Als ik die had geweten, had ik nu het verkeerde beroep. VSR zal haar bestaansrecht moeten rechtvaar-

digen door meerwaarde te blijven bieden. Denk aan de onafhankelijkheid van het platform, maar ook de 

informele ontmoetingsplaats zoals de zomerborrel en de seminars. De onderzoeken moeten blijven. VSR 

moet een denktank blijven voor ontwikkelingen in het vakgebied. Door te praten met collega’s, kom je op 

ideeën. Je gaat dingen onderzoeken en uitwerken. Je praat met gelijkgestemden om te kijken of je daar 

richting aan kan geven. We moeten onze leden meer stimuleren, meer laten reageren. Waar zitten jullie 

nu mee? Wat willen jullie weten? Dat moet met enige regelmaat en gestructureerd gebeuren. Je kunt dat 

doen door leden gericht te vragen. 

‘Daarnaast hoeft niet altijd direct een compleet wetenschappelijk onderzoek te worden uitgevoerd. Er 

zou meer gewerkt kunnen worden met beschouwende artikelen, waarin je de richting aangeeft waarmee 

belangstellenden verder kunnen gaan. 

‘Door het vluchtige van de markt is er weinig tijd om je te verdiepen in het vak. VSR kan dat door de 

gemeenschappelijkheid wel. Ze is juist sterk, omdat er relaties met alle geledingen in de branche zijn. 

Daardoor worden de standpunten ook serieus genomen, juist omdat het een standpunt is van alle 

marktpartijen. 

‘Ze is veel meer geworden dan de bakermat van de vereniging, het VSR-KMS. Ze moet wel alert blijven of er 

meer kan worden gedaan en moet ook voor het kwaliteitmeetsysteem proactief bezig blijven. We moeten 

in de gaten houden wat er rondom ons gebeurt en daar snel op inspelen. Dat is de toekomst van VSR.’


